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Írásbeli kérdés

„Kíván-e a kormány programot indítani végre a Homokhatóság vízvisszatartási
problémáinak megoldása érdekében?" címmel a Házszabály 91 . §-a alapján kérdést
kívánok intézni Persányi Miklós környezetvédelmi és vízügyi miniszter úrhoz . Válaszát
írásban várom .

Tisztelt Miniszter Űr!

Bács-Kiskun megyei képviselőként nagy érdeklődéssel olvastam választási programjukban,
hogy a Homokhátság vízvisszatartás problémáinak megoldása érdekében a kormányzat és a
szaktárca a következő választási ciklusban 18 milliárd forintot kíván fordítani Bács-Kiskun és
Pest megyékben .

A Magyar Tudományos Akadémia több ízben foglalkozott a probléma megoldásának
esetleges lehetőségeivel . Az egyik ilyen részletes tanulmány 2004-ben jelent meg és több
akadémiai tag mellett Glatz Ferenc neve fémjelzi. Ebben a tanulmányban a Duna-Tisza köz
legjelentősebb gazdasági-társadalmi problémájának nevezik a kialakult helyzetet . A
talajvízszint -először fokozatosan, majd az 1990-es években drasztikusan- süllyedt . nem is
beszélve a korábbi lecsapolások következtében előállott szikesedésről, annak
előrehaladásáról . Mindez csökkenti a terület eltartó-képességét, évszázados termelési kultúrák
mennek tönkre. A népesség úgy érzi magára maradt : a „segíts magadon, az Isten is megsegít"-
elve alapján engedély nélküli kutakat fúrnak, szétengedik a vizet a homokon. A köz- és
szakigazgatás hallgatólagosan tudomásul veszi mindezt : a vízhiányra pazarlással válaszolnak
az emberek, az igazgatás tehetetlenségérzete pedig őszintétlenséggel és hamis „elnézéssel"
párosul .

Ezt a magatartást meg kell változtatni, mert ez rossz a természetnek és rossz nekünk, az
embereknek. Mind a gazdálkodóknak, mind a közösség sorsáért - és a természet
karbantartásáért - felelős vezetőknek. Pontos helyzetfelmérést és határozott helyzetelemzést
kell készíteni, megfogalmazni a lehetőségeket, a teendőket és azokat a döntéshozó testületek
elé terjeszteni . Mulasztás volna ezt nem megtenni .

A kormányprogramot olvasva sajnálatos módon már nem találtam egyetlen utalást sem a
probléma megoldására. Sajnálatosnak tartom, hogy a kormányzat erre a rég óta húzódó
problémára nem kíván elegendő figyelmet szentelni, különösen annak fényében, hogy erre a
választási programban ígéretet tett az itt élő emberek számára. Fontosnak tartanám a probléma
megoldásának legalább elméleti szintű elindítását, illetve megfelelő programok kidolgozását a



azok mellé megfelelő forrást is rendeljenek . Napjainkban ugyanis sem a helyi
önkormányzatok sem a megyék nem rendelkeznek akkora volumenű forrással, amellyel
sikeresen véghez tudnának vinni egy hasonló projektet .

Mindezek fényében tisztelettel kérdezem a Miniszter Urat :

1. Kíván-e a kormányzat programot indítani a Homokhátság vízvisszatartási
problémájának megoldására?

2. Mekkora forrást kíván biztosítani a kormány a probléma kezelésére?
3. Rendelkezik-e a szaktárca olyan tanulmányokkal, amely nagy részletességgel

feltárja a problémát, és megfelelő megoldásokat kínál azokra?
4. Milyen konkrét elképzeléseik vannak a probléma megoldására? Milyen ütemben

kívánják megvalósítani programot?

Budapest, 2006 . július 10 .

Tisztelettel várom válaszát :
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